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Oœwiadczenie skierowane do minister pracy i polityki spo³ecznej Jolanty Fedak

Jak wynika z artyku³u 154 ust. 7–7b ustawy z dnia 12 marca 2004 r. o pomocy spo³ecznej, placówki
opiekuñczo-wychowawcze (domy dziecka), które nie spe³niaj¹ wymaganych przepisami standardów,
obowi¹zane s¹ wdro¿yæ odpowiedni program naprawczy. Program ten, zgodnie z cytowan¹ ustaw¹, mia³
byæ opracowany do koñca 2007 r., zaœ termin jego realizacji (wdro¿enia) up³ywa z koñcem 2010 r. W tym
czasie wspomniane domy dziecka mog¹ prowadziæ dzia³alnoœæ na podstawie wydawanego przez woje-
wodê zezwolenia warunkowego. Od nowego roku placówki opiekuñczo-wychowawcze bêd¹ zaœ mog³y
funkcjonowaæ wy³¹cznie na podstawie zezwolenia wydawanego na czas nieokreœlony. Uzyskanie takie-
go zezwolenia wi¹¿e siê jednak z koniecznoœci¹ pe³nej realizacji programu naprawczego w celu osi¹gniê-
cia niezbêdnych standardów.

Tymczasem, jak wynika z ostatnich prognoz, istnieje realne ryzyko, ¿e a¿ 10% spoœród prawie sied-
miuset dzia³aj¹cych w kraju placówek opiekuñczo-wychowawczych nie zdo³a zrealizowaæ programu na-
prawczego w ustawowym terminie. Szczególnie trudna sytuacja jest miêdzy innymi w województwie
opolskim, gdzie do niedawna jedynie trzy z szesnastu domów dziecka posiada³y zezwolenie sta³e, które
gwarantowa³o im mo¿liwoœæ niezak³óconego realizowania swoich zadañ równie¿ w 2011 r.

Najwiêcej problemów sprawia realizacja standardu wynikaj¹cego z zapisów §30 rozporz¹dzenia mi-
nistra pracy i polityki spo³ecznej z dnia 19 paŸdziernika 2007 r. w sprawie placówek
opiekuñczo-wychowawczych, zgodnie z którym w placówkach tego typu nie powinno przebywaæ jedno-
czeœnie wiêcej ni¿ trzydzieœcioro dzieci. Zdaniem przedstawicieli jednostek samorz¹du terytorialnego
szczebla powiatowego, które s¹ odpowiedzialne za prowadzenie tego typu placówek, trudnoœci w do-
pe³nieniu wskazanego wymogu wynikaj¹ bardzo czêsto z braku dostatecznej liczby miejsc w rodzinach
zastêpczych, jak równie¿ z braku œrodków na utworzenie wiêkszej liczby domów dziecka.

Kontynuowanie dzia³alnoœci bez dope³nienia przepisanych prawem wymagañ grozi na³o¿eniem przez
wojewodów kar pieniê¿nych na podmioty prowadz¹ce takie placówki.

W zwi¹zku z tym zasadne jest postawienie pytania, czy w przypadku, gdyby wspomniane placówki
opiekuñczo-wychowawcze nie zdo³a³y zrealizowaæ programu naprawczego w terminie do koñca 2010 r.,
rozwa¿ana jest mo¿liwoœæ przed³u¿enia tego terminu, tak aby mog³y one kontynuowaæ swoj¹ dzia³al-
noœæ równie¿ w 2011 r.

Proszê nadto o wskazanie, czy kierowany przez Pani¹ resort ma mo¿liwoœæ udzielenia wskazanym
podmiotom wsparcia w celu szybszego osi¹gniêcia przez nie stanu zgodnego ze standardami.

Z wyrazami szacunku
Ryszard Knosala




